
 

 

 

Nejvyšší představitelé států a vlád člen-
ských zemí EU se minulý týden sešli 
v Bruselu na pravidelném zasedání Ev-
ropské rady, následované jednáním 
eurosummitu a Evropské rady podle čl. 
50 Smlouvy o EU (SEU). Hlavními téma-
ty byly obranná politika, sociální di-
menze a vzdělávání, migrace, vnější 
vztahy, prohlubování hospodářské 
a měnové unie a brexit. Českou delega-
ci vedl premiér Andrej Babiš. 
Klíčové body 

V oblasti obrany Evropská rada přivítala 
spuštění stálé strukturované (PESCO), vy-
zvala k pokroku v přípravě Evropského 
obranného fondu a zabývala se otázkami 
revize mechanismu Athena, zřízení nového 
nástroje pro budování kapacit, posílení 
civilní dimenze obranné politiky 
a spolupráce EU a NATO. 
Evropská rada rovněž přijala závěry 
k tématům diskutovaným na Sociálním 
summitu, který se uskutečnil 17. listopadu 
2017 v Göteborgu. V sociální oblasti se 
jedná především o implementaci Evrop-
ského pilíře sociálních práv. 
V oblasti vzdělávání a kultury Evropská 
rada zdůraznila především podporu mo-
bility studentů, posilování přeshraniční 
spolupráce mezi univerzitami, podporu 
výuky cizích jazyků, usnadnění přístupu 
studentů ke kulturním akcím a podpoře 
vzájemného uznávání diplomů, včetně 
středoškolských. Ve svých závěrech re-
flektovala rovněž fenomén digitalizace 
ve vzdělávání, uplatnění principu celoži-
votního vzdělávání a otázku podpory 
kreativních průmyslů v EU. 
Evropská rada bez větší diskuse přijala 
krátký text závěrů ke klimatické politice 
v kontextu proběhlých a budoucích klima-
tických konferencí. V rámci debaty o za-
hraniční politice  
V závěrech stručně potvrdila dosavadní 
pozici ke statusu Jeruzaléma. Dále pro-
běhla pravidelná debata o naplňování 
Minských dohod v kontextu chystaného 
prodloužení platnosti sektorových sankcí 
vůči Rusku. 
V rámci Agendy lídrů Evropská rada bez 
přijímání písemných závěrů diskutovala o 
migrační politice. Debata potvrdila důraz 
na vnější dimenzi migrace coby aktuální 
prioritu, stejně jako přetrvávající neshody 
mezi členskými státy ohledně budoucnosti 
vnitřní dimenze. Debata by měla pokra-
čovat v průběhu prvního pololetí příštího 
roku. 

V pátek 15. prosince navázalo zasedání 
eurosummitu v inkluzivním formátu, jehož 
se ČR zúčastnila v roli pozorovatele. Jeho 
hlavním cílem bylo přispět k nalezení sho-
dy na dalším směřování hospodářské a 
měnové unie a vymezit další kroky EU v 
této oblasti. Na základě proběhlé diskuse 
předseda Evropské rady vyzve předsedu 
Euroskupiny k pokračování prací na pro-
hlubování hospodářské a měnové unie. 
Následně proběhlo jednání Evropské ra-
dy dle čl. 50 SEU ve formátu EU-27 
k brexitu. Hlavním výsledkem bylo přijetí 
nových pokynů Evropské rady. Ty konsta-
tují dosažení dostatečného pokroku 
k posunu do druhé fáze jednání, a tedy 
umožňují zahájení jednání se Spojeným 
královstvím o přechodném období (v ná-
vaznosti na schválení vyjednávacích směr-
nic Radou, dle předpokladu na konci led-
na 2018) a následně i budoucích vztazích 
(na základě dalšího vyjasnění pozice ze 
strany Spojeného království a přijetí do-
datečných pokynů na Evropské radě v 
březnu 2018). Lídři byli informováni ze 
strany hlavního vyjednavače EU Michela 
Barniera o procesu, který k dosažení to-
hoto výsledku vedl, jakož i o dalších kro-
cích. Představitelé členských států vyjádřili 
velkou spokojenost nad dosaženým vý-
sledkem i nad faktem, že se podařilo udr-
žet jednotu EU27.  
Východiska pozice ČR 

ČR podpořila přijetí závěrů Evropské rar-
dy. Prohlubování unijní spolupráce v ob-
raně považuje ČR za jednu z priorit pro 
budoucí směřování EU, podporuje pokrok 
v této oblasti a chce se aktivně zapojit do 
fungování PESCO. ČR vítá iniciativu na 
podporu evropského obranného průmyslu 
a dlouhodobě zdůrazňuje roli přeshranič-
ní spolupráce a malých a středních podni-
ků. ČR rovněž oceňuje dosavadní pokrok 
v rámci spolupráce EU-NATO.  

ČR podporuje diskusi o spolupráci 
v sociální dimenzi, vzdělávání a kultuře, 
ačkoliv se jedná o oblasti, v nichž i do 
budoucna budou hrát hlavní roli členské 
státy.  
ČR od samého počátku migrační debaty 
zdůrazňuje potřebu řešení příčin migrační 
krize, spíše než jejích následků. ČR proto 
podporuje zaměření diskuse na Evropské 
radě zejména na spolupráci se třetími 
státy a ochranu vnějších hranic. V souladu 
s dřívějšími závěry Evropské rady podpo-
ruje ČR nalezení konsensuálního řešení 
otázky reformy společného evropského 
azylového systému. /Pokračování na s. 2/ 

 



 

Předpokládaný další vývoj 
Dne 23. února 2018 proběhne mimořádné zasedání Ev-
ropské rady k institucionálním otázkám a víceletému fi-
nančnímu rámci. Na příštím pravidelném zasedání 
v březnu se Evropská rada vrátí k debatě o sociální di-
menzi. Dále se bude zabývat vnitřním trhem, obchodem, 

klimatickou a energetickou politikou, digitální agendou a 
daňovou transparentností. Proběhne rovněž další jednání 
Evropské rady dle čl. 50 SEU. V březnu se pravděpodob-
ně sejde také eurosummit ve formátu EU-19, další eu-
rosummit v inkluzivním formátu EU-27 se bude konat 
v červnu 2018. /O. Matoušek/  

Komise dne 8. prosince vydala doporučení, aby Evrop-
ská rada přijala závěr, že v první fázi jednání s Velkou 
Británií podle článku 50 Smlouvy o EU bylo dosaženo 
dostatečného pokroku.  
Kontext 

Sdělení o pokroku je výsledek půlročního vyjednávání 
mezi Komisí a Velkou Británií, které bylo formálně odstar-
továno oznámením záměru Velké Británie vystoupit z EU 
z 29. března tohoto roku. Reálné vyjednávání probíhalo 
v několika formálních vyjednávacích kolech během letních 
a podzimních měsíců. V posledních týdnech pak mimo vy-
jednávací kola. Vyjednávání probíhalo v souladu 
s principem tzv. sekvencování – nejprve je důležité dosáh-
nou „dostatečného pokroku“ v urgentních otázkách spoje-
ných s vystoupením Velké Británie, teprve následně je 
možné rozšířit vyjednávání i o otázku rámce budoucího 

vztahu, případně též přechodného období. Sdělení o po-
kroku slouží jako základ pro jednání Evropské rady (čl. 
50), na kterém mají evropští lídři rozhodnout, zda z jejich 
pohledu došlo k onomu „dostatečnému pokroku“ a jednání 
tak může postoupit do další fáze. 
Klíčové body 

Posouzení Komise je založeno na společné zprávě dohod-
nuté vyjednavači Komise a vlády Velké Británie, kterou 
dne 8. prosince stvrdila premiérka Theresa Mayová při 
setkání s předsedou Komise Jeanem-Claudem Junckerem. 
Komise má za to, že nastal dostatečný pokrok ve všech 
třech prioritních oblastech stanovených v pokynech Evrop-
ské rady ze dne 29. dubna 2017, tedy v oblasti občan-
ských práv, v otázce finančního vyrovnání 
i v problematice hranice mezi Irskem a Severním Irskem.  
/Pokračování na s. 3/ 

 

 

Dne 12. prosince 2017 vydala Komise sdělení, v němž 
analyzuje dosavadní pokrok učiněný na cestě 
k bezpečnostní unii (KOM(2017) 779). Komise v této 
souvislosti rovněž představila konkrétní legislativní 
návrhy, jejichž cílem je zajištění provázanosti infor-
mačních systémů EU (KOM(2017) 793 a 794). 
Kontext 

Komise vydala v pořadí již dvanáctou zprávu o stavu 
pokroku na cestě k bezpečnostní unii. Samotná zpráva se 
tentokráte zaměřuje spíše na zhodnocení účinnosti dosa-
vadních opatření. Pokud jde o nové iniciativy, odkazuje 
zpráva na současně vydané legislativní návrhy v oblasti 
interoperability informačních systémů. 
Klíčové body 

Dvanáctá zpráva o bezpečnostní unii shrnuje opatření, 
která byla přijata s cílem zabránit teroristům v přístupu k 
prostředkům, zvýšit kybernetickou odolnost, bojovat proti 
radikalizaci na internetu i mimo něj a rozvíjet rozměr 
vnější bezpečnosti. 
Cílem legislativních návrhů v oblasti interoperability je 
zajistit provázanost a vzájemný soulad informačních 
systémů schengenské spolupráce, a to stávajících 
(Schengenský informační systém SIS, Vízový informační 
systém VIS) i nových (systém vstupu/výstupu EES, systém 
EU pro cestovní informace a povolení ETIAS) za účelem 
posílení ochrany vnějších hranic Unie a efektivnějšího boje 
proti terorismu. Komise konkrétně předložila dva návrhy 
nařízení, z nichž jeden míří na interoperabilitu databází 
v oblasti ochrany hranic a vízové politiky, druhý je pak 
zaměřen na provázanost systémů v oblasti policejní a 
soudní spolupráce, azylu a migrace. 
Návrhy zavádí nové prvky pro inteligentnější a cílenější 
využívání informací uložených v současných i budoucích 
systémech. Národní orgány tak budou moci lépe využívat 
stávající údaje. Evropský portál pro vyhledávání zajistí 
jednotné kontaktní místo na počítačové obrazovce v oka-
mžiku, kdy příslušníci pohraniční stráže nebo policisté ově-

řují doklady totožnosti. Umožní jim souběžně vyhledávat 
ve více informačních systémech EU namísto toho, aby se 
museli rozhodovat, kterou databázi v určité situaci konzul-
tují. Budou tak odstraněny nedostatky v informacích a pří-
slušníci neprodleně získají úplný přehled o kontrolované 
osobě.  
Dalším přínosem bude efektivnější odhalování vícenásob-
né identity a potírání podvodného zneužívání totožnosti. 
Sdílená služba pro porovnávání biometrických prv-
ků bude používat biometrické údaje, jako jsou otisky prstů 
nebo zobrazení obličeje, k prohledávání stávajících data-
bází, aby bylo možné zjistit informace vedené v různých 
informačních systémech EU. Společné úložiště údajů 
o totožnosti bude poskytovat základní biografické 
a biometrické údaje, jako jsou jméno a datum narození 
osob, které nejsou občany EU, pro spolehlivé zjištění jejich 
totožnosti. Na základě toho detektor vícenásobných iden-
tit okamžitě upozorní příslušníky pohraniční stráže 
a policisty na případy podvodného zneužití totožnosti 
nebo vícenásobných identit. Nové nastavení by mělo sou-
časně zajistit provádění rychlých a účinných kontrol, při 
nichž budou moci policisté vyhledávat v údajích 
o totožnosti státních příslušníků třetích zemí. 
Východiska pozice ČR 

Bezpečnost je pro ČR důležitým tématem. ČR podporuje 
zlepšení operativní spolupráce se třetími zeměmi či posíle-
ní nástrojů pro boj proti terorismu. Oblast interoperability 
informačních systémů je pro ČR prioritní oblastí. Kvalitní 
nastavení propojení jednotlivých databází je základem 
k důslednější ochraně vnějších hranic EU, snižování nele-
gální migrace a k prevenci teroristických hrozeb. 
Předpokládaný další vývoj 
Legislativní návrhy v oblasti propojenosti informačních 
systémů budou nyní projednávány v Radě EU. Další zprá-
va o bezpečnostní unii by měla být vydána koncem ledna 
2018. /V. Bernas/ 



 

V otázce občanských práv byla nalezena shoda na do-
statečné ochraně jak práv občanů EU žijících ve Velké 
Británii, tak i britských občanů žijících v EU. Komise pro-
střednictvím sdělení zároveň ujistila, že případné adminis-
trativní postupy budou pro občany EU ve Velké Británii 
finančně dostupné a jednoduché. Pokud jde o finanční 
vyrovnání, Velká Británie souhlasila s tím, že závazky, 
které byly přijaty v rámci EU-28, bude hradit celá EU-28 
včetně Velké Británie. V souvislosti s hranicí mezi Irskem a 
Severním Irskem Velká Británie uznala jedinečnou situaci 
irského ostrova a přijala významné závazky s cílem za-
bránit vytvoření „tvrdé hranice“. 
Východiska pozice ČR 

ČR plně podporuje princip sekvencování vyjednávání, je 
zapotřebí, aby základní otázky právní jistoty byly do-
hodnuty alespoň na úrovni politické dohody před tím, než 
se otevře téma rámce budoucích vztahů. ČR vnímá, že od 

říjnové Evropské rady (čl. 50), na kterém nemohla souhla-
sit s vyslovením dostatečného pokroku, došlo k značnému 
posunu a naplnění velké části ambicí a mandátu Komise. 
Z tohoto hlediska je připravena podpořit konstatování 
dostatečného pokroku na jednání Evropské rady (čl. 50) 
dne 15. prosince a posunout jednání do druhé fáze. 
Předpokládaný další vývoj 
Po shodě na úrovni Evropské rady (čl. 50) na tom, že do-
šlo k dostatečnému pokroku, budou pokračovat interní 
přípravné práce jak na úrovni jednotlivých členských států, 
tak na úrovni Komise, směrem k dialogu o budoucím vzta-
hu a přechodnému období. V brzké budoucnosti tak bude 
zapotřebí přijmout jak negociační směrnice pro přechodné 
období, tak pokyny a následné směrnice pro rámec bu-
doucího vztahu. V obou případech se orientačně počítá 
s prvním čtvrtletím příštího roku. /M. Matějec/ 

Dne 10. a 13. prosince 2017 se při příležitosti zahájení 
a ukončení 11. konference ministrů Světové obchodní 
organizace (MK 11) v Buenos Aires konala Rada pro 
zahraniční věci ve formátu ministrů pro obchod. Čes-
kou delegaci vedl náměstek ministra průmyslu a ob-
chodu Vladimír Bärtl. 
Klíčové body 

Dne 10. prosince Komise informovala ministry o posled-
ním vývoji před zahájením MK 11 a o perspektivě mož-
ných výstupů. V diskusi ministři zdůrazňovali zejména dů-
ležitost podpory mnohostranného obchodního systému 
založeného na pravidlech, v jehož centru je funkční Světo-
vá obchodní organizace. Pokud jde o výsledky, nejčastěji 
se hovořilo o vyváženosti výstupů MK 11. Největší naděje 
na negociovaný výstup se vkládaly do oblasti veřejného 
skladování za účelem potravinového zabezpečení a sub-
vence do rybolovu. U ostatních oblastí se usilovalo o zajiš-
tění dalších prací v co nejambicióznější možné formě. 
V tomto duchu Rada přijala před zahájením konference 
první sadu závěrů. 
Na základě informace Komise o stavu jednání MK 11 
v poslední den jejího trvání se ministři zabývali výsledky 

MK 11 a návrhem souvisejících závěrů Rady. S ohledem 
na fakt, že se nepodařilo na MK 11 dosáhnout negocio-
vaných substantivních výsledků v žádné z diskutovaných 
oblastí, nebylo potřebné přijmout žádné rozhodnutí Rady. 
MK 11 nebyla zakončena Deklarací ministrů, která by 
vyžadovala konsensus. Komise považuje výsledky MK 11 
za jasný neúspěch, který je třeba realisticky přiznat. 
V návaznosti na neúspěch MK 11 řada ministrů vyzývala 
Komise k maximalizaci úsilí o dosažení politické dohody 
s Mercosurem co nejdříve, ideálně v Buenos Aires.  
Východiska pozice ČR 

Dle ČR je důležité podpořit mnohostranný systém a usilo-
vat o smysluplné a do budoucnosti orientované výsledky 
MK 11. Je nutné pracovat na výsledcích ve všech oblas-
tech, kde jsme dali aktivní návrhy v posledních dvou le-
tech. Výsledek MK 11 považuje ČR za velký neúspěch.  
Předpokládaný další vývoj 
Další rada ve formátu ministrů pro obchod se bude konat 
22. května 2017 za bulharského předsednictví v Radě.  
/M. Nemkyová/ 

V Bruselu se 11. prosince uskutečnila Rada pro zahra-
niční věci ve společném formátu ministrů zahraničí a 
ministrů pro rozvoj. Tématem byly zejména výsledky 
summitu EU-Africká unie, Irák, Blízký východ či ob-
chodní a investiční strategie EU pro rozvojové země. 
Delegaci ČR vedl ministr zahraničí Zaorálek a náměs-
tek ministra zahraničí Martin Tlapa. 
Klíčové body 

Vysoká představitelka se ve svém úvodním slově vyjádři-
la k několika tématům: k Summitu Východního partnerství, 
Libyi, odstoupení USA od globální dohody OSN o migraci 
(UN Global Compact on Migration), posílená spolupráce 
v oblasti obrany PESCO, uprchlíkům z Myanmaru, KLDR a 
Konžské demokratické republice.   
Následovala diskuse ministrů k Blízkému východu a Irá-
ku, která se týkala situace v několika subregionech Blíz-
kého regionu. Částečně navazovala na neformální snídani 
ministrů s předsedou vlády Státu Izrael Benjaminem Ne-
tanjahuem a problematiku blízkovýchodního procesu 

v návaznosti na prohlášení amerického prezidenta 
k otázce hlavního města Izraele. Ministři také hovořili o 
situaci v Jemenu a apelovali na zvýšení zájmu o jemen-
skou válku – humanitární krize je již větší než Sýrii. Mezi 
další témata patřil Libanon a jeho vnitropolitický vývoj, 
ženevské rozhovory k Sýrii, pozice Íránu v regionu a irác-
ký Kurdistán.  
Během společného oběda s ministry zahraničí zemí G5 
Sahel (Burkina Faso, Čad, Mali, Mauretánie, Niger) mini-
stři projednali budoucnost vzájemné spolupráce včetně 
podpory ze strany EU společným silám G5 Sahel. 
V rámci společného jednání ministrů zahraničí a minis-
trů pro rozvoj vysoká představitelka a komisař pro roz-
voj Neven Mimica informovali  o průběhu summitu Africká 
unie – EU, který se konal ve dnech 29. – 30. listopadu v 
Abidžanu. Přestože přípravy summitu i jeho průběh s se-
bou nesly řadu výzev, hodnotili jej jako úspěšný. Politická 
deklarace, která je hlavním výstupem summitu, reflektuje 
více recipročních závazků a jistý posun od tradičního vzta-
hu donor-recipient.  /Pokračování na s. 4/ 

 

 



 

Ve dnech 11. – 12. prosince 2017 se v Bruselu uskuteč-
nilo poslední formální zasedání ministrů zemědělství a 
rybářství v roce 2017. Hlavními body agendy byla dis-
kuse k rybolovným právům pro rok 2018 a sdělení Ko-
mise o budoucí podobě Společné zemědělské politiky. 
Českou delegaci vedl ministr Marian Jurečka. 
Klíčové body 

Hlavním bodem Rady byla diskuse k rybolovným prá-
vům pro rok 2018. V rámci tohoto bodu proběhla dale-
kosáhlá diskuse zejména ve spojení s deklarací o úhořovi.  
Druhým důležitým bodem jednání byla výměna názorů na 
budoucí podobu Společné zemědělské politiky. Eston-
ským předsednictvím byly představeny dvě otázky, na 
které členské země odpovídaly: Jednalo se o stěžejní 
strategické otázky pro budoucnost této politiky a pokrytí 
všech těchto otázek po roce 2020 ve sdělení.  
V rámci bodu „Různé“ ČR informovala o výsledku páté 
konference a Africkém moru prasat, která se konala dne 
9. listopadu 2017 v Praze.  

Východiska pozice ČR 

ČR se běžně k rybolovným otázkám nevyjadřuje, na Ra-
dě k tomuto bodu hovořila poprvé. Nesouhlasila se spoje-

ním jednání o kvótách a deklarací. ČR plně podpořila 
postoj Německa a spolu s ní měla stejně kritický postoj 
menší skupina států Litvy, Lotyšska, Polska a Nizozemí. ČR 
má v rámci národních plánů management úhoře na dvou 
řekách, bez vyhodnocení těchto plánů je podle ní nešťast-
né hovořit o dalším zákazu úhoře. Vzhledem k zákazu 
komerčního rybolovu úhoře v ČR vnímala jako problema-
tické zmínění rekreačního rybolovu jako přispěvatele 
k devastaci populace této ryby.  
Dle ČR dokument předsednictví k budoucí podobě Společ-
né  zemědělské politiky obsáhl všechna základní témata. 
Postoj ohledně zastropování přímých plateb, které je vní-
máno jako diskriminační, nadále trvá. Co se týče druhé  
diskutované otázky, chybí akcent na citlivé komodity a 
vize společné zemědělské politiky v dlouhodobém hori-
zontu. ČR očekává větší rozpracování jednotlivých tematik 
na budoucích jednotlivých Radách.   
Předpokládaný další vývoj  
Následující oficiální zasedání Rady pro zemědělství 
a rybářství proběhne 29. ledna 2018 opět v Bruselu. 
/V.Schiebertová/ 

Hlavním tématem byla investice do mládeže, která se 
summitu též aktivně účastnila. Bylo přijato prohlášení k 
situaci migrantů v Libyi a ustavena pracovní skupina Af-
rické unie, EU a OSN k této problematice. První jednání 
nové pracovní skupiny se bude konat v Bruselu 14. 12.    
Jednání pokračovalo ve formátu ministrů pro rozvoj 
bodem k Programu EU na podporu a rozvoj obchodu v 
partnerských státech. Diskuse se zaměřila na aktualizaci 
stávající Strategie EU na pomoc v oblasti obchodu. Člen-
ské státy podpořily důraz budoucí strategie na nízkopří-
jmové země a tzv. křehké státy či státy zasažené konflikty 
v budoucí nové koncepci této strategie. Po diskusi vysoká 
představitelka a komisař N. Mimica krátce informovali o 
implementaci konceptu odolnosti (resilience) s důrazem na 
humanitární a rozvojový nexus: v současnosti je definován 

rozsah možných kroků EU a probíhá koordinace Evropské 
služby pro vnější činnost, Generálního ředitelství Komise 
pro mezinárodní spolupráci a rozvoj (DEVCO), Úřadem 
pro humanitární pomoc (ECHO) s delegacemi EU pro kaž-
dou z šesti pilotních zemí. 
Východiska pozice ČR 

Ministr L. Zaorálek vystoupil v diskusi o Blízkém východu. 
Obecně zhodnotil aktuální situaci na v regionu včetně pro-
bíhajících konfliktů a krizí a vyjádřil se k napětí mezi Irá-
nem a Saudskou Arábií.  
Předpokládaný další vývoj 
Další Rada pro zahraniční věci se bude konat 22. ledna 
2018. /M. Nemkyová/ 

Dne 12. prosince 2017 proběhlo zasedání Rady pro 
obecné záležitosti. Na programu byla diskuse o návr-
hu závěrů Evropské rady 14. prosince, follow-up Ev-
ropské rady, Společné prohlášení o legislativním plá-
nování a prezentace roční analýzy růstu v rámci ev-
ropského semestru 2018. Po skončení zasedání probě-
hl neformální oběd k politice rozšíření. Delegaci ČR 
vedl státní tajemník pro evropské záležitosti Aleš 
Chmelař.  
Klíčové body  
Prvním bodem jednání byl návrh závěrů prosincové Ev-
ropské rady. Členské státy i Komise návrh závěrů všeo-
becně podpořily. Většina vystupujících přivítala spuštění 
obranné spolupráce PESCO a vyzvala k pokračující práci 
na dalších legislativních návrzích (Evropský fond obranné-
ho průmyslu EDIDP a Evropský obranný fond, EDF). Důraz 
byl kladen rovněž na spolupráci EU-NATO, některé dele-
gace zmínily také nutnost práce na civilních aspektech 
Společné obranné a bezpečnostní politiky. Přivítáno bylo 
rovněž zahrnutí sociálních aspektů, vzdělávání a kultury v 
návaznosti na summit v Göteborgu do závěrů, přičemž 

některé delegace volaly po jejich přetavení v konkrétní 
legislativní návrhy, zatímco jiné upozorňovaly na nutnost 
respektování principů subsidiarity a proporcionality a 
skutečnost, že se jedná o oblast v kompetenci národních 
států. Nad rámec témat zahrnutých v návrhu závěrů dále 
Francie, Německo a Polsko požadovaly zařazení tématu 
ochrany klimatu. 

V rámci follow-up říjnové Evropské rady byla debata 
zaměřena především na migraci. Komise přivítala dosa-
vadní příspěvky do Svěřenského fondu pro Afriku, vyzva-
la však členské státy k poskytnutí dalších prostředků. Ně-
kolik členských států zmínilo ve vystoupení potřebu vrátit 
se co nejdříve k fungujícímu Schengenu. Komise v závěru 
diskuze shrnula, že je třeba dosáhnout dohody na reformě 
SEAS, jinak riskujeme ohrožení fungování schnegenského 
prostoru a ve výsledku vnitřního trhu. 
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Následovalo schválení textu Společného prohlášení 
k legislativním prioritám do poloviny roku 2019 (konec 
funkčního období současného Evropského parlamentu a 
Komise). Žádná z delegací nevystoupila a společné pro-
hlášení tak bylo schváleno (spolu s prohlášením Rady 
k bankovní unii) a následně podepsáno předsedy všech 
tří institucí na okraj Evropské rady. 
Posledním bodem jednání bylo představení roční analý-
zy růstu v rámci evropského semestru 2018. 
V rámci neformálního oběda k politice rozšíření se zá-
stupci kandidátských zemí a komisařem Johannesem Hah-
nem pak Komise informovala o dalších plánovaných kro-
cích a následně proběhla výměna názorů. 
Východiska pozice ČR 

ČR obecně podpořila návrh závěrů prosincové Evropské 
rady, zejména prohlubování obranné spolupráce je jed-

nou z jejích priorit. V rámci follow-upu Evropské rady ČR 
přivítala zaměření diskuse na vnější aspekty migrace a 
důraz na nutnost hledání konsensuálního řešení ve věci 
reformy azylového systému. ČR souhlasila rovněž s textem 
Společného prohlášení, v rámci legislativního procesu bu-
de podporovat zejména ty návrhy, u nichž panuje silný 
konsenzus mezi členskými státy a které přinášejí jasnou 
přidanou hodnotu pro EU a její občany.  
Předpokládaný další vývoj 
Příští zasedání Rady pro obecné záležitosti se uskuteční 
27. února v Bruselu.  

/K. Šustrová/ 

Rada pro obecné záležitosti dle článku 50 Smlouvy 
o EU (SEU) měla 12. prosince za úkol zhodnotit aktuál-
ní stav vyjednávání s Velkou Británií a především pro-
jednat návrh pokynů Evropské rady dle čl. 50 SEU. 
Českou delegaci vedl státní tajemník pro evropské zá-
ležitosti Aleš Chmelař. 
Klíčové body 

Unijní vyjednavač Michel Barnier zhodnotil na jednání 
aktuální stav vyjednávání s Velkou Británií a zároveň 
projednal již revidovaný návrh pokynů Evropské rady, jež 
měla Evropská rada dle čl. 50 SEU projednat na svém 
jednání dne 15. prosince. Žádný členský stát během dis-
kuze nerozporoval posun do druhé fáze vyjednávání 
s Velkou Británií, tedy do vyjednávání o budoucnosti 
a možném přechodném období. 
Diskuze se věnovala také společné zprávě Komise 
a Velké Británie. Členské státy poděkovaly za přípravu 
Komisi a konstatovaly, že nyní je třeba, aby byly závaz-
ky obsažené ve společné zprávě překlopeny do textu 
výstupové dohody. Zároveň vyzdvihly nutnost pokračovat 
v diskuzi o nedokončených otázkách v rámci první fáze. 
Dodržení závazků z první fáze je předpokladem pro 
úspěch jednání v druhé fázi. Je třeba si uvědomit, že do-
kud není vše dojednáno, není nic dojednáno. V neposlední 

řadě je důležité i nadále zachovat jednotu a jednotnost 
pozic mezi členskými státy, jedině tak se nám pořadí do-
sáhnout úspěchu i v druhé fázi vyjednávání s Velkou Britá-
nií.  
Východiska pozice ČR 

Česká republika rovněž souhlasí s postupem do druhé 
fáze vyjednávání s Velkou Británii a věří, že bude stejně 
úspěšná jako první fáze. Závazky Velké Británie ČR po-
važuje za tzv. „uzamčené“, nemohou být zpochybněny. 
S textem společné zprávy souhlasí, cíle a ambice ČRR by-
ly tímto dosaženy. ČR prosazuje, aby se v druhé fázi ne-
zapomínalo na zbývající otázky spojené s vystoupením.  
Předpokládaný vývoj 
Komise potvrdila, že po spuštění druhé fáze vyjednávání 
je připravena předložit návrh směrnic co nejdříve tak, 
aby mohly být přijaty na Radě pro obecné záležitosti dle 
čl. 50 SEU konané dne 29. ledna 2018. Ihned poté je 
připravena zahájit jednání s Velkou Británií o přechodném 
období. Velká Británie musí co nejdříve vyjasnit svou pozi-
ci k budoucímu vztahu s EU i přechodnému období. Člen-
ské státy budou nadále pokračovat v interní diskuzi 
a budoucím nastavení vztahů.  
/T. Kůnová/ 

Minulý týden se 11.–14. prosince ve Štrasburku usku-
tečnilo letošní poslední zasedání Evropského parla-
mentu. Mezi hlavní body na pořadu jednání patřily 
především boj proti daňovým únikům, brexit, reforma 
Společné zemědělské politiky a prodloužení Evropské-
ho fondu pro strategické investice. 
Ve středu 13. prosince schválilo plénum EP drtivou větši-
nou hlasů (492 pro, 50 proti, 136 se zdrželo hlasování) 
zprávu, kterou na konci svého osmnáctiměsíčního mandátu 
přijal Vyšetřovací výbor EP pro praní peněz, vyhýbání 
se daňovým povinnostem a daňové úniky (PANA). 
Dokument obsahuje sérii doporučení: např. zřízení veřejně 
přístupných registrů skutečných vlastníků, přísnější regulaci 
v oblasti finančního zprostředkování, lepší ochranu ozna-
movatelů, jednotnou definici daňových rájů a zřízení stá-
lého vyšetřovacího výboru EP zaměřeného na otázky 
zdanění.  Český poslanec EP Petr Ježek (ALDE) uvedl na 
tiskové konferenci po hlasování, že v následujících měsí-

cích bude rozhodující udržet tlak, pokud jde o implemen-
taci doporučení a vyvinout dodatečný tlak na ty vlády a 
státy, které v boji za spravedlivější zdanění dosud nejsou 
nápomocné. Konečná zpráva výboru PANA a schválená 
doporučení budou zaslána Komise a Radě. 
Poslanci EP přivítali pokrok učiněný v jednáních mezi EU 
a Velkou Británii o brexitu. V usnesení, které plénum EP 
schválilo ve středu 13. prosince poměrem hlasů 556 (pro): 
62 (proti): 68 (se zdrželo hlasování), zároveň poslanci 
vyzvali hlavy států a vlád, aby na summitu dne 15. pro-
since odsouhlasily zahájení druhé fáze rozhovorů. Parla-
ment dosud přijal k jednáním o brexitu dvě usnesení (5. 
dubna a 3. října 2017). Návrhy obou textů vypracovala 
Řídící skupina EP pro brexit pod vedením Guye Verhof-
stadta (ALDE, BE). 
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V úterý 12. prosince schválili poslanci EP novelizaci pravi-
del zaměřených na lepší fungování Společné zeměděl-
ské politiky EU poměrem hlasů 503 (pro): 87 (proti): 13 
(se zdrželo hlasování). Návrh nařízení, které vstoupí 
v platnost v lednu 2018, usiluje především o posílení vy-
jednávací pozice farmářů vůči zpracovatelským subjektům 
a maloobchodu. Přinést by mělo mimo jiné i větší flexibili-
tu pro členské státy při definici farmářů oprávněných čer-
pat přímé zemědělské platby a navýšení dodatečné pod-
pory pro mladé zemědělce s cílem usnadnit generační 
výměnu v tomto sektoru. 

Poslanci v úterý 12. prosince rovněž schválili návrh na 
prodloužení fungování Evropského fondu pro strategic-
ké investice (EFSI) do roku 2020 a navýšení rozpočtu 
tohoto nástroje na 500 mld. eur. Návrh si klade za cíl 
zajistit financování většího počtu projektů s co nejvyšší 
ekonomickou a sociální návratností v členských státech EU. 
EFSI, známý také jako „Junckerův plán“, byl zřízen v roce 
2015 na tříleté období. Cílem fondu, který spravuje Ev-
ropská investiční banka (EIB), bylo mobilizovat 315 mili-
ard eur v soukromých investicích do reálné ekonomiky. 
Komise navrhla prodloužit fungování fondu až do konce 
aktuálního víceletého finančního rámce EU. 

Ve středu 13. prosince poslanci na slavnostní ceremonii 
předali Sacharovovu cenu za svobodu myšlení pro rok 
2017 demokratické opozici ve Venezuele. Tato země čelí 
hluboké politické a ekonomické krizi. Demonstrace proti 
vládě Nicolase Madura si od začátku letošního roku vyžá-
daly více než 120 obětí. Národní shromáždění, ve kterém 
má většinu opozice, bylo zbaveno zákonodárné moci. Plé-
num zároveň přijalo nelegislativní zprávu, která předsta-
vuje výroční dokument o stavu lidských práv a demokracie 
ve světě v roce 2016 a shrnuje politiku EU v této oblasti. 
Námitka proti záměru Komise umožnit výrobcům kebabu 
legálně využívat fosfáty jako přídatné látky nezískala 
ve středu dostatečnou podporu poslanců EP. Výbor EP pro 
životní prostředí, veřejné zdraví a bezpečnost potravin 
(ENVI) ve svém usnesení doporučil plénu vetovat záměr 
Komise kvůli možným zdravotním rizikům využití fosfátů 
při přípravě kebabu a navrhoval počkat na výsledky stu-
die o přídatných látkách, kterou Evropský úřad pro bez-
pečnost potravin (EFSA) zveřejní před koncem roku 2018. 
Pro usnesení předložené výborem ENVI hlasovalo celkem 
373 poslanců, 272 bylo proti a 30 se zdrželo hlasování. 
Pro přijetí usnesení bylo nutné získat absolutní většinu, te-
dy alespoň 376 hlasů. /J. Linková/ 

Poslanci EP přijali ve středu 13. prosince nelegislativní 
usnesení, ve kterém uvítali společnou zprávu vyjedna-
vačů EU a Velké Británie z předešlého týdne, zdůraznili 
potřebu nadále jednat v dobré víře, a vyzvali ke včas-
nému vyřešení otevřených otázek před hlasování EP o 
konečné dohodě. EP rovněž podpořil zahájení druhé 
fáze rozhovorů. Poslanci se tématu věnovali také bě-
hem rozpravy s prvním místopředsedou Komise Fran-
sem Timmermansem a hlavním vyjednavačem EU pro 
brexit Michelem Barnierem. 

Kontext 

V návaznosti na formální notifikaci z 29. března o zámě-
ru aktivovat článek 50 Smlouvy o EU (SEU) o vystoupení 
Velké Británie z EU, a schválení zákona westminsterským 
parlamentem, který zmocnil britskou premiérku Theresu 
Mayovou zahájit negociační proces, byla započata dvou-
letá lhůta pro vyjednávání o rozvázání dosavadních 
smluvních vztahů mezi Velkou Británii a EU. Projednávání 
dohody o podmínkách vystoupení bylo rozděleno do 
dvou fází, v rámci druhé budou probíhat i jednání o na-
stavení rámce budoucích vztahů mezi oběma stranami. EP 
se vyjednávacího procesu přímo neúčastní. Poslanci však 
budou mít rozhodující slovo v jeho závěrečné fázi, neboť 
musí schválit výsledný text dohody. Průběh negociací pak 
mohou navíc nepřímo ovlivňovat prostřednictvím ad hoc 
usnesení. EP doposud přijal k brexitu dvě související usne-
sení – první 5. dubna a druhé 3. října tohoto roku, ve kte-
rých vymezil své priority a vyjádřil stanovisko k časovému 
rámci jednání. Návrhy obou textů vypracovala tzv. řídící 
skupina EP pro brexit pod vedením Guye Verhofstadta 
(ALDE, BE). 

Klíčové body 

Usnesení, které hodnotí stav a dosažený pokrok v jedná-
ních mezi EU a Velkou Británii, získalo jednoznačnou pod-
poru přítomných členů EP – 556 hlasů pro, 62 proti, a 68 
se zdrželo. Poslanci v něm uvádějí, že předložená zpráva 
vyjednavačů umožňuje vstup do druhé fáze rozhovorů a 
doporučuje Evropské radě, aby v této věci učinila na 
svém zasedání 15. prosince odpovídající rozhodnutí. Dru-

há fáze by se podle EP měla věnovat dojednání zbývají-
cích otázek týkajících se vystoupení Velké Británie z EU, 
možných přechodných opatření, a definování budoucích 
vzájemných vztahů. EP navrhuje, aby podoba těchto vzta-
hů byla upravena prostřednictvím asociační dohody, již 
považuje za flexibilní nástroj umožňující spolupráci v širo-
kém spektru různých oblastí. Poslanci dále navrhují, aby 
se v rámci případného přechodného (tj. časově omezené-
ho) období vztahovalo na Velkou Británii i nadále unijní 
acquis zahrnující též práva občanů. 
Usnesení dále podotýká, že dosažení pokroku ve druhé 
fázi je podmíněno respektováním závazků, které britská 
vláda přijala v rámci společné zprávy vyjednavačů. Pří-
slušné závazky se podle EP musejí v plném rozsahu pro-
mítnout do budoucí dohody o vystoupení Velké Británie. 
Poslanci dále upozorňují, že v druhé fázi zbývá podle 
jejich názoru vyřešit zejména následujících pět otázek: (1) 
rozšíření platnosti práv občanů na budoucí smluvní partne-
ry; (2) zajištění administrativně jednoduchého a nezpo-
platněného postupu ve formě pouhého prohlášení pro ob-
čany EU s úmyslem přihlásit se k trvalému pobytu ve Velké 
Británii (3) respektování rozhodnutí Soudního dvora EU 
v oblasti práv občanů, a určení úlohy nezávislého vnitro-
státního orgánu (ombudsmana), jenž se bude zabývat stíž-
nostmi občanů; (4) poskytnutí záruky, že občané Velké 
Británie pobývající dnes na území EU27 se budou moci i 
nadále volně pohybovat po celé Unii; (5) zajištění plné 
vymahatelnosti britských závazků ve vztahu k Severnímu 
Irsku a Irské republice. 
EP dále opakuje, že dohoda o novém vztahu mezi EU a 
Velkou Británii může být formálně vyjednána teprve poté, 
co Velká Británie opustí Unii a stane se z právního hledis-
ka třetí zemí. Obecný rámec nastiňující tyto vztahy po 
brexitu může být ovšem dle EP připojen k dohodě o vy-
stoupení, např. prostřednictvím politického prohlášení. 
/Pokračování na s. 7/ 

 



 

Východiska pozice ČR 

ČR podporuje sekvencováni jednání a pokrok dosažený 
v rámci první fáze považuje za dostatečný. Hlavními prio-
ritami ČR pro jednání o vystoupení Velké Británie z EU je 
zajištění práv občanů, včetně práv na pobyt, vyřešení 
rozpočtových záležitostí, stanovení pravidel pro kontinuitu 
právního řádu a rámcové ustanovení týkající se vzájem-
ných obchodních vztahů, na které by mělo navázat jedná-
ní o novém vztahu. Z hlediska budoucího nastavení vztahů 
budou pro ČR zásadní zejména obchodní otázky, ale ta-
ké spolupráce v oblasti bezpečnosti a obrany nebo ve 
školství, vědě a výzkumu. V těchto oblastech mají Velká 

Británie i EU řadu společných zájmů a mohou si být na-
vzájem velmi prospěšní.  
Předpokládaný další vývoj 
EP bude novou fázi negociací sledovat a průběžně na ni 
reagovat prostřednictvím dalších nelegislativních usnesení. 
Článek 50 SEU předpokládá až dvouleté období pro 
vyjednávání, které skončí 29. března 2019. V případě 
nedosažení dohody a neprodloužení vyjednávací doby 
na základě jednomyslnosti opustí následujícího dne Velká 
Británie Unii automaticky.  
/O. Kaleta/ 

Dne 13. prosince 2017 se konalo 233. zasedání vládní-
ho Výboru pro EU (VV-EU).  

Výbor na svém prvním zasedání po nástupu nové vlády 
schválil v předloženém znění oba materiály, jejichž pro-
jednávání bylo na minulém zasedání dne 6. prosince pře-

rušeno: mandát pro předsedu vlády pro jednání Evropské 
rady a eurosummitu ve dnech 14. a 15. prosince 2017 
v Bruselu a zapojení ČR do společného projektu zemí Vi-
segrádské skupiny v Libyi zaměřeného na integrovanou 
správu hranic a migračních toků.  /K. Schneiderová/ 

Dne 12. prosince 2017 se konalo 630. zasedání Výbo-
ru pro EU na pracovní úrovni (PV-EU).  

Na úvod jednání vystoupil Oldřich Martinů a poděkoval 
zúčastněným za podporu jeho kandidatury na pozici ředi-
tele Europol.  

Zástupce Úřadu vlády následně informoval o průběhu a 
výsledcích 232. zasedání Výboru pro EU na vládní úrovni 
6. prosince a přípravě 233. zasedání Výboru pro EU na 
vládní úrovni 13. prosince. 

Výbor schválil rámcové pozice uvedené v článku níže. 
týkající se uznávání určitých typů osiv pícnin z Moldavska 
a Brazílie (Ministerstvo zemědělství), rámcovou pozici ke 
změnám směrnice o vnitřním trhu s plynem (Ministerstvo 
průmyslu a obchodu), rámcovou pozici ke zprávě Komise: 
„Hodnocení programu Copernicus v polovině období 
(2014-2020)“ (Ministerstvo životního prostředí) a rámco-
vou pozici k návrhu změny nařízení (ES) č. 1073/2009 o 
společných pravidlech pro přístup na mezinárodní trh au-
tokarové a autobusové dopravy (Ministerstvo dopravy). 
Rámcová pozice ke konečnému systému DPH pro přeshra-
niční obchod uvnitř Unie - první krok (Ministerstvo financí) 
a rámcová pozice ke změně měrnice Rady 92/106/EHS 
o zavedení společných pravidel pro určité druhy kombi-
nované přepravy zboží mezi členskými státy (Ministerstvo 
dopravy), byly pouze projednány. 

Ministerstvo průmyslu a obchodu informovalo o přípravě 
mandátu na zasedání Rady pro dopravu, telekomunikace 
a energetiku (část energetika) dne 18. prosince v Bruselu. 

V části věnované aktuálním evropským otázkám byly do-
plněny informace ke kandidatuře Oldřicha Martinů na 
pozici ředitele Europol a informace ohledně volby členů 
představenstva Evropského regulačního úřadu (ACER). 
Zástupce Ministerstva vnitra poté představil materiál tý-
kající se zhodnocení stáží programu Erasmus for Public 

Administration za rok 2017. Následoval přehled aktuální 
agendy Evropského parlamentu a přehled aktuálního dění 
v otázce vystoupení Velké Británie z Evropské unie.  

Zástupce ministerstva dopravy podal zprávu ze zasedání 
Rady pro dopravu, telekomunikace a energetiku (část 
doprava) 4. a 5. prosince, zástupci ministerstva vnitra 
a ministerstva spravedlnosti podali zprávu ze zasedání 
Rady pro spravedlnost a vnitřní věci 7. až 8. prosince. 
Zástupkyně ministerstva pro místní rozvoj referovala o 
výsledcích setkání ministrů zemí Friends of Cohesion 7. až 
8. prosince ve Varšavě. Zástupkyně ministerstva práce a 
sociálních věcí a ministerstva zdravotnictví informovaly o 
průběhu a výsledcích zasedání Rady pro zaměstnanost, 
sociální politiku, zdraví a ochranu spotřebitele 7. až 8. 
prosince. Ministerstvo zahraničních věcí reportovalo o vý-
sledcích zasedání Rady pro zahraniční věci 11. prosince. 
Ministerstvo zemědělství podalo zprávu o výsledcích zase-
dání Rady pro zemědělství a rybářství 11. až 12. prosin-
ce a konečně předsedající jakožto zástupce Úřadu vlády 
poskytl informace ze zasedání Rady pro obecné záleži-
tosti 12. prosince. 

V bodech „Různé“ informoval zástupce Ministerstva prů-
myslu a obchodu o proběhnuvším jednání like-minded sku-
piny pro vnitřní trh 7. prosince a zástupce ministerstva 
zahraničních věcí krátce doplnil informace týkající se mož-
ného vyjádření ČR k belgickému posudku ke smlouvě CE-
TA. 

Na závěr byly schváleny instrukce pro jednání výbo-
ru Coreper I (13. prosince a 15. prosince 2017)  

/E. Drnovská/ 

 



 

Rámcové pozice k rozhodnutí Evropského parlamentu 
a Rady, kterým se mění rozhodnutí Rady 2003/17/ES, 
pokud jde o rovnocennost přehlídek porostu provádě-
ných v Brazílii u množitelského porostu pro produkci osiva 
pícnin a množitelského porostu pro produkci osiva obilovin 
a rovnocennost osiva pícnin a osiva obilovin vyproduko-
vaných v Brazílii a pokud jde o rovnocennost přehlídek 
porostu prováděných v Moldavsku u množitelského po-
rostu pro produkci osiva obilovin, množitelského porostu 
pro produkci osiva zeleniny a množitelského porostu pro 
produkci osiva olejnin a přadných rostlin a rovnocennost 
osiva obilovin, osiva zeleniny a osiva olejnin a přadných 
rostlin vyprodukovaných v Moldavsku (vypracovalo Minis-
terstvo zemědělství) 
Rámcová pozice ke změnám směrnice o vnitřním trhu 
s plynem (vypracovalo Ministerstvo průmyslu a obchodu) 

Rámcová pozice ke zprávě Komise: „Hodnocení progra-
mu Copernicus v polovině období (2014-
2020)“ (vypracovalo Ministerstvo životního prostředí) 
Konečný systém DPH pro přeshraniční obchod uvnitř 
Unie - první krok (vypracovalo Ministerstvo financí) 
Rámcová pozice k návrhu nařízení Evropského parlamentu 
a Rady, kterým se mění nařízení (ES) č. 1073/2009 
o společných pravidlech pro přístup na mezinárodní trh 
autokarové a autobusové dopravy (vypracovalo Minis-
terstvo dopravy) 

Rámcová pozice ke směrnici Evropského parlamentu 
a Rady, kterou se mění směrnice Rady 92/106/EHS 
o  zavedení společných pravidel pro určité druhy kombi-
nované přepravy zboží mezi členskými státy 
(vypracovalo Ministerstvo dopravy) 


